
|| روزنامه جوان |  شماره 106444  1443 ش��عبان   7  |  1400 اس��فند   19 پنج  ش��نبه 

دكتر حسن بنيانيان، مش�اور و دستيار امور فرهنگي 
رئيس دانش�گاه آزاد اس�امي اس�ت كه به واس�طه 
مس�ئوليت هاي مختلف�ي ك�ه در س�ازمان برنام�ه و 
بودجه، وزارت آموزش و پرورش، س�ازمان مديريت و 
برنامه ريزي، تبليغات اسامي، ش�وراي عالي انقاب 
فرهنگي، مركز ملي جوان�ان و كميته فرهنگ و تمدن 
اسامي داشته اس�ت، درباره مديريت فرهنگ داراي 
تجارب زيادي است. بخش س�وم و پاياني گفت وگوي 
»جوان« با وي را درباره لزوم بازس�ازي س�اختارهاي 
فرهنگ�ي م�ورد تأكي�د رهب�ر انق�اب مي خواني�د. 

شما معتقديد كه مساجد مي توانند تنوع مكان 
فرهنگي را تجميع كنند و نياز فرهنگي اقشار 

مختلف جامعه را پاسخگو باشند؟
بله! در جامعه ديني مي توانند. بيش از 40س��ال است که 
اين تفكيك فضاي فرهنگي و هنري صورت گرفته است و 
وارد فاز گستردگي تنوع مكاني شده ايم. از سويي نياز اقشار 
جامعه متفاوت شده اس��ت. با اين شرايط چگونه مي توان 
برگش��ت داش��ت و تنوع فرهنگي را خود معضل دانست. 
حتماً با اين نگرش، مخالفت خواهد ش��د. اولين مقاومت 
هم به خاطر هزينه هايي اس��ت ک��ه در اين بخش صورت 
گرفته اس��ت. اين مقاومت ها وجود دارد. جاي اين جنس 
بحث ها در شوراي عالي انقلاب فرهنگي است و اين کارها 
رسالت وزارت فرهنگ و ارشاد است، اما اين وزارتخانه از 
گذشته دور سعي  کرده از اين مسئوليت ها فرار کند. دلايل 
متعددي هم دارد، از جمله اينكه کار فرهنگي في نفس��ه 
سخت است. استانداران و فرمانداران به فرهنگ بي توجه 
هستند، نتايج آن بلندمدت ظاهر مي شود. زحمت وزارت 
ارشاد ديده نمي شود، چون کار نرم افزاري است. در خيلي 
از موارد مديرکل ها با ملاحظات سياسي انتخاب مي شوند. 
مديرکل ارش��اد بايد فرهيخته اي باش��د تا در هر محفلي 
که به نظر فرهنگي نياز داشت، از ايشان دعوت شود. بايد 
ش��خصيت فرهنگي محترم و محل رجوعي داشته باشد، 
درحالي ک��ه نقش اين مدي��ران به قدري کمرنگ ش��ده 
که اصلًا از آنها دعوت نمي کنند و نظرخواهي نمي ش��ود. 
پيوس��ت فرهنگي يك قانون اس��ت، اگر همي��ن را فقط 
پيگيري مي کردند به نتيجه مي رسيدند، ولي اهميت آن 
را درك نكردند و ندانس��تند براي وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامي آبرو مي آورد. 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسامي در اين سال ها 
چقدر به وظايف و رس�الت فرهنگي خود عمل 

كرده است؟ 
بسيار کم، البته اين مقداري به تن آسايي آدم ها برمي گردد 
که توسعه طلب هس��تند يا منزوي. اين مسائل نرم افزاري 
است و ش��خصيت افراد در مديريت و تبيين وظايف تأثير 
دارد. کسي براي وزير يا مدير کل ارشاد فضا باز نمي کند، 
بلكه آنها هستند که در ملاقات با رئيس جمهور يا استاندار 
براي خود جاي��گاه تعريف مي کنند تا فرص��ت مباحثه با 
ديگر وزرا را در صحن دولت براي تبيين کارکرد فرهنگي 
داشته باشد. براي نشان دادن اهميت اين موضوع به نتيجه 
تحقيقي اشاره مي کنم که انجام داده ام. حدود 73 درصد از 
مراجعه کنندگان براي پرداخت ماليات، از اينكه نمي توانند 
دروغ بگويند ناراحت هس��تند. فرض شان بر اين است که 
اگر مهارت دروغگويي داشتند مي توانستند ماليات ندهند. 
حدود 45 درصد نيز از اينكه مس��ير رشوه را بلد نيستند، 
ناراحت هس��تند. معني اي��ن اعداد آن اس��ت که وزارت 
اقتصاد با رويه و نگاهي که دارد مردم را فاسد مي کند و از 
آنها ماليات مي گيرد تا به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
بدهد تا مردم را اصلاح کند. عقل حكم مي کند وقتي چنين 
نگرشي ايجاد شده از وزارت فرهنگ دعوت کنند تا راه حل 
پيدا کند. اما آيا زماني که وزارت اقتصاد سراغ وزارت ارشاد 
رفت، اين وزارتخانه گروه آماده اي براي تحقيق و بررسي 
درباره معضل به وجود آم��ده دارد؟ ندارد! چون از ابتدا به 
اين مسائل وارد نشده است. مديرکل ارشاد با تنگ نظري 
از ابتدا مشخص کرد که س��ازمان تبليغات به امور ديني و 
مذهبي بپردازد و وزارت ارشاد هم به مقوله فرهنگ و هنر 
برسد. همه وقت اين وزارتخانه صرف جلسه با هنرمندان 
شده است که اين جلسات هم مدام به اعتراض و نداشتن 
بودجه و اعتبارات مي گذرد. اگر ديد کلاني داشته باشند 
که براي هنرمند کار مؤثر توليد کنند، مثلًا فيلمي بسازند 

که بهره وري آب را چند درصد زياد کند، اين کار چند برابر 
آن بودجه و اعتباري که قرار اس��ت به هنرمند داده شود، 
زندگي او را آباد مي کند. وزارت فرهنگ و ارش��اد بايد کار 
توليد کند. امروز همه نگران متلاشي شدن بنيان خانواده 
هس��تند که بايد کار فرهنگي انجام داد. اگر در نقطه اول، 
ترميم کنيم قضيه حل مي ش��ود، اما اگر آن را رها کنيم، 
به معضلات ديگر مي رسيم.   براي حل اين معضلات بايد 
مراکزي را براي رس��يدگي به بهداش��ت روان خانواده ها 
ايجاد کرد، مثل پزشك هاي عمومي. مثل همان نظريه  که 
کنار هر مسجد و مدرسه، مشاور خانواده بايد ايجاد شود، 
جنس اختلافات فرهنگي هر مح��ل را هم بايد در اختيار 
اين مشاوران قرار داد و بعد کلاس هاي آموزشي هنري و 
فرهنگي براي ترميم بخش��ي از اين مشكلات در مسجد 
و مدرسه راه اندازي کرد. بايد به مش��كلاتي که ماهواره و 
ش��بكه هاي اجتماعي در خانواده ها به وجود آورده است 
توسط همين محافل رسيدگي کرد و براي آن درمان پيدا 
کرد. اگر چنين نگاهي بر فرهنگ حاکم شود، کالا مكان و 

مديريت فرهنگي مسير خود را پيدا مي کند. 
درباره م�دارس صحب�ت كردي�د. در دوره اي 
رئيس سازمان نوسازي مدارس بوديد. آن زمان 
هم چنين ديدگاهي نسبت به فضاها و كاركرد 

فرهنگ داشتيد؟ 
اين دوران جزو رضايت مندي هايم است. آن زمان به عنوان 
مهندسي که رويكرد فرهنگي داشت، اين سازمان را تحويل 
گرفتم و برخلاف ديگران که رويكرد عمراني داشتند، وقتي 
س��اختماني را تحويل مي گرفتم به کارکردهاي مدارس 
در حوزه تعليم و تربيت هم توج��ه مي کردم. مثلًا هنگام 
تدريس به کلاس ها مي رفتم و بررسي مي کردم که معلم ها 
چگونه از نظر رواني خود را در کلاس ها تقويت مي کنند. در 
بيش از 60 درصد مدارس، معلمان وقتي از پنجره کلاس 
به بيرون نگاه مي کردند، 10 چش��مه توال��ت مي ديدند. 
احساس��م اين بود که چنين فردي ب��ا دانش آموزان چه 
برخوردي خواهد داشت يا مدارس سه طبقه مي ساختيم 
ولي سرويس هاي بهداش��تي آن در حياط مدرسه بود که 
براي دانش آموزان معضلات جس��مي به وجود مي آورد. با 
يك پزشك مش��ورت کردم.گفت کليه هاي دانش آموزان 

به خاطر اين زيرساخت ضعيف آسيب خواهد ديد. تلاش 
مي کردم تا مديران مدارس را متقاعد کنم در سرويس هاي 
بهداشتي طبقه س��وم را براي اس��تفاده دانش آموزان باز 
بگذارند.  يا اينكه محل گردهمايي مدير و معلمان مدرسه 
چقدر در روحيه معلمان تأثيرگذار بود. در مدارسي که اين 
محل تفكيك ش��ده بود، معلم ها روحيه بهتري داشتند. 
يادم اس��ت از يكي از پيمانكارها خواستم در دفتر معلم ها 
حوض آب کوچكي ايجاد کند. اين کارها خيلي در روحيه 

معلم ها و سيستم آموزش تأثير داشت. 
اين طرح ه�ا در ك�دام جغرافياي كش�ور اجرا 

مي شد، تهران؟
در کل کشور اجرا مي شد، ولي در تهران ايده ها را آزمايشي 
تجربه مي کردم چون مي خواس��تم آزمايش کنم که اگر 
نتيجه موفق ش��د، در مدارس ديگر اجرا ش��ود. در موارد 
موفق، مديران ديگر م��دارس به خاط��ر تحولاتي که در 
راندم��ان کاري و روحيه معلم ها ايجاد ش��ده بود، حاضر 
بودند هزينه اج��راي آن ايده ها را بپردازند. س��ال 1355 
وقتي مهندس ناظر ب��ودم از يك مدرس��ه بازديد کردم. 
در اتاق مدي��ر بودم که زنگ تفريح ش��د. معلم ها در دفتر 
مدير جمع ش��دند. در جريان صحبت ه��اي آنها متوجه 
حجم مطال��ب ناراحت کنن��ده اي که بينش��ان رد و بدل 
مي ش��د، ش��دم. به اين فكر مي کردم آن معلم ها که فقط 
درب��اره غم و اندوه صحب��ت مي کردند، با چ��ه روحيه اي 
قرار است به دانش آموزان درس بدهند. با يك روانشناس 
صحبت کردم. گفت معمولاً واکنش اين است که با يكي از 
شاگردها برخورد يا او را تنبيه کنند. براي همين معتقدم 
در هر جايگاهي بايد دوره آموزش فرهنگي برگزار ش��ود. 
در همان دوران متوجه شدم بيشتر مدارس باغچه ندارند. 
يك مسابقه نقاشي برگزار کرديم تا دانش آموزان مدارس 
خود را به تصوير بكش��ند. هدف اين بود ک��ه به آنچه در 
مدارس خود ندارند، در اين نقاشي ها اشاره شود. متوجه 
شديم در نقاشي دانش آموزان مدارس شمال کشور فقط 
وسيله ورزشي و در مدارس شهرهاي مرکزي مثل يزد، گل 
و گياه کشيده شده است. نقاش��ي ها را تحليل کرديم. آن 
زمان آقاي مهندس زرگر معاون وزارت کشور بود. از ايشان 
خواستيم که با شهرداري ها هماهنگ کند تا از ذخيره گل 
و گياه خود براي ايجاد باغچه در مدارس استفاده شود. از 
طرح خيلي استقبال شد، چون ريشه تحقيقي داشت. يك 
بخشنامه خوبي هم نوشته شد و آن سال اول مهر در بيشتر 
مدارس کشور گل وگياه کاشته ش��د. ما هم خوشحال از 
اينكه توانستيم فضاي مدرس��ه را شاد کنيم. بعد از مدتي 
متوجه ش��دم در برخي مدارس از درخت ها ديگر خبري 
نيست. از يكي از مديران مدرسه س��وال کردم که گفتند 
چون کار س��رايدار زياد شده اس��ت، درخت ها را خشك 
مي کنند. آن زمان از وزير درخواست کردم در مدارسي که 
فضاي سبز دارند، 5 درصد به حقوق کارمندان اضافه شود 

تا از گل و گياه به درستي نگهداري شود. 
اين طرح فقط در تهران اجرا شد؟

 در تمام استان ها در چند مدرس��ه طرح را اجرا کرديم تا 
بازخورده��ا را دريافت کنيم. بعض��ي از آن مدارس هنوز 

هم موجود است، در طبقه دوم س��الن ساختند که دري 
مجزا داشت. در آن مدارس هنوز اين طرح اجرا مي شود، 
مثلًا از آن س��الن براي عروس��ي اس��تفاده مي شد و يك 
سوم سالن هاي معمولي هم هزينه مي گرفتند. پول نفت 
اجازه نمي دهد به ايده هاي ديگر فك��ر کنيم. در مدارس 
سالن هايي ساخته مي شود که فقط هنگام امتحانات مورد 
استفاده قرار مي گيرد. از آن طرف، در گزارش ها مي خوانيد 
علت ازدواج نكردن بس��ياري از جوانان نداش��تن هزينه 
برگزاري مراس��م عروسي اس��ت. درحالي که سالن هاي 
خالي همينطور بدون اس��تفاده مانده اس��ت. يك روز در 
جنوب تهران قرار بود از مدرسه اي بازديد کنيم که کمي 
زود رسيدم. ديدم بچه ها در کوچه مشغول فوتبال هستند 
و يكي از اهالي هم به آنها ناسزا مي گفت. به عنوان رئيس 
س��ازمان نوس��ازي مدارس از اين صحنه خيلي ناراحت 
شدم. بچه ها دوست دارند بازي کنند. چرا مدرسه ها براي 
بازي فضا ندارند؟ در اين فكره��ا بودم که 100متر جلوتر 
مدرسه اي ديدم که سه زمين واليبال و دو زمين بسكتبال 
داش��ت و درحال آفتاب خوردن بود و بچه هاي مردم هم 
در کوچه مشغول بازي بودند. معضل فرهنگي يعني اين. 
اگر مدير مدرسه آموزش ديده بود، عقلش مي رسيد و در 
مدرس��ه را باز مي کرد تا بچه ها از اين فضا استفاده کنند، 
حق الزحمه اي هم به س��رايدار مي داد. اين مسائل را مدام 
با مديران آموزش و پروش مط��رح مي کردم که ما قبل از 
اينكه مشكل فضا داشته باشيم، مشكل بينش داريم. اين 
مشكل همچنان در کش��ور وجود دارد. در چند مدرسه، 
مسجد پيوس��ته به آن س��اختيم. مي خواس��تيم ببينيم 
اين ايده پاسخگو است؟ متأس��فانه بعد از مأموريت من، 
مدير ديگري در س��ازمان نوس��ازي مدارس منصوب شد 
که ديدگاه صرفاً مهندسي داشت. وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي رسالت دارد قبل از آنكه خود را مسئول فرهنگ 
عامه مردم ببيند، مسئول فرهنگ مديران جامعه ببيند. 
اگر تجربيات مديران را جمع آوري مي کرد، به مدير جديد 
انتقال مي داد و اين ايده ها امتداد پيدا مي کرد. اينها را جزو 
رسالت وزارت ارشاد مي بينم. اصولاً يكي از رسالت هاي اين 
وزارتخانه آن است که براي رئيس جمهور توضيح منطقي 
قابل توجه ارائه دهند، چون مس��ئول پيوس��ت فرهنگي 
بودم به اين مس��ائل توجه دارم. به نظرم، رئيس جمهور با 
وجود 40سال کار حقوقي، چون به اندازه کافي نسبت به 
مسائل فرهنگي آگاهي ندارد، حتماً در جايي خود را نشان 
خواهد داد. همين وضع در استان ها هم برقرار است، يعني 
استاندار اقتصاد خوانده و به مسائل فرهنگي بي توجه است. 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي مي تواند با تهيه فيلم طنز 

حتي با چاشني نقد، مديران را آگاه کند. 
با توج�ه به اي�ن ديدگاه، چ�ه آين�ده اي براي 
فرهنگ و توسعه فضاهاي فرهنگي پيش بيني 

مي كنيد؟
س��رعت تغيير و تحول، پيش بيني آينده را س��خت کرده 
است. به ميزاني که تعامل مان با دنيا بيشتر مي شود، چون 
آمادگي نداريم، آسيب پذيري مان هم بيشتر مي شود. به 
واس��طه عوامل متعدد از کنار فرهنگ رد مي ش��ويم. در 
حوزه فرهنگ اميدواري زيادي نداريم مگر اينكه روحيه 
اصولگرايي به مفهوم غيرسياسي، آرام آرام بيداري ايجاد 
کند و وزير فرهنگ و ارش��اد درس��تي هم مستقر شود و 
حرف ه��اي ما را هم متوجه ش��ود و اتاق فكري تش��كيل 
دهد تا از اين انزوا خارج ش��ويم. وزارت فرهنگ و ارش��اد 
اسلامي جزو وزارتخانه هاي منزوي است. تنوع موضوعي 
و کاري زيادي دارد، ولي اثربخشي کمي دارد. فرض کنيد 
وزير ارشاد خوش فكري انتخاب شود و به مديرکل ارشاد 
استان ها دستور دهد که با اس��تاندار تفاهم کنند و به 10 
درصد مدارس هم که کارکرد بهتري دارند، جايزه دهند. 
با اي��ن کار يكمرتبه ي��ك ميليون معلم رويك��رد تربيتي 
فرهنگي پي��دا مي کنن��د، در اين صورت ديگ��ر دغدغه 
ايج��اد تئاتر با 25 نفر تماش��اچي را نخواهيم داش��ت. ما 
110هزار مدرسه داريم که اگر براي توجه به فرهنگ بين 
اين مدارس رقابت ايجاد ش��ود، هم به اثرگذاري مثبت بر 
خانواده ها و کارکرد فضاي مدرس��ه توجه شده است، هم 
مدارس به کانون فرهنگي محله تبديل می شوند و امواجي 
از تأثيرات مثبت ايجاد می شود و الگوي ساير مدارس هم 
مي شوند. اين ديدگاه ها در وزارت فرهنگ و ارشاد کم است 

و اميدواريم ايجاد شود. 

وزارت ارشاد نبايد صرفاً هنرمندمحور عمل كند
گفت وگوي »جوان« با حسن بنيانيان درباره بازسازي در ساختارهاي فرهنگي 

معصومه طاهری
   گفت وگو 1 

 محمد صادقي
رقابت نابرابر دنياي تصاوير متحرك با كتاب 
باعث شده كودكان بيشتر از آنكه با كتاب 
و ش�نيدن قصه مأنوس ش�وند با تماشاي 
پويانمايي هاي تلويزيوني و سينمايي اوقات 
خود را س�پري كنند. عقب افتادن ادبيات 
از پويانمايي، اگرچه تا حدي با اس�تفاده از 
ادبيات اقتباسي قابل چشم پوشي است، اما 
دور شدن كودكان از كتاب تبعات فرهنگي 
براي نس�ل آينده به همراه خواهد داشت. 
لاله جعفري، نويس�نده كت�اب كودك كه 
به تازگي كتاب »گري�ه نكن، آقاي گاو!« به 
قلم وي از سوی نشر مهرك به چاپ رسيده 
اس�ت، در گفت وگو با »ج�وان« به اهميت 
داستان گويي براي كودكان و لزوم تقويت 
جايگاه كتاب در مقابل انيميشن گفته است. 

ابتدا كم�ي درب�اره مجموعه جديد 
»گريه نكن، آقاي گاو!« بگوييد.

اين مجموعه داستان براي خردسالان نوشته 
شده و هر داستان آن مستقل از داستان ديگري 
است و شخصيت ها با هم فرق مي کنند. وجه 
مشترك داستان ها تنها از نظر ساختار است 
که همگي از ساختار داستان خردسال تبعيت 
مي کنند؛ حجم کم، داي��ره واژگان محدود و 

جمله هاي کوتاه. 

والدي�ن زيادي ب�راي تهي�ه كتاب 
تأليفي ويژه خردسال خود با مشكل 
مواجهند. توليد در اي�ن زمينه كم 

است يا اطاع رساني كافي نيست؟ 
حدود يك دهه پيش در ايران به شكل امروز 
تفاوت روشني بين کتاب کودك و خردسال 
وجود نداش��ت و داس��تان هايي که نوش��ته 
مي شدند همه کودکانه بودند و تنها پشت جلد 
برخي به طور نامحسوس گروه سني الف درج 
مي شد. اما بعد به تدريج جرياني شكل گرفت 
براي جداسازي ادبيات خردسال از کودك که 
مهم ترينش، جلسات گروه انتشارات رشد بود 
که من هم حضور داشتم. مدير جلسات خانم 
شكوه قاسم نيا بودند. از آن زمان شروع کرديم 
به نوشتن ويژه گروه خردسال تا به تدريج به 
يك مانيفست مش��ترك جهت توليد کتاب 
ويژه خردسال رس��يديم، چراکه استانداردها 
براي کودك و خردس��ال درهم و ني��از بود با 
دقت و ظرافت بيش��تري براي خردس��الان 
داستان نوشته شود. از آن زمان به بعد جريان 
خردسال نويس��ي ش��روع ش��د و حالا تعداد 
محصولات ويژه اين گروه اصلًا کم نيس��ت و 

والدين بايد اطلاعات بيشتري کسب کنند. 
پيشنهاد ش�ما براي شناخته شدن 

اين آثار چيست؟
رس��انه ها تبليغات بيش��تري در اين زمينه 
داشته باشند تا محصولات بهتر معرفي شوند 
و مخاط��ب خودش را پيدا کن��د. همين طور 
خود ناش��رها بايد تلاش بيشتري کنند براي 
معرفي اين محصولات و تفكيك آثار کودك 
از خردس��ال. نهادهايي مانند شوراي کتاب 
کودك، لاك پش��ت پرنده، فهرس��ت کانون 
پرورشي کودك و نوجوان و... ليست کتاب هاي 
خوب براي خردس��الان را معرفي مي کنند و 
والدين مي توانند با يك جست وجوي ساده با 

ليست  اين کتاب ها آشنا شوند. 
 از اس�تانداردهاي كتاب خردسال 
گفتيد.جز كوت�اه بودن قصه ، جمله 
و دايره لغات محدود، چه ويژگي هاي 

ديگري دارد؟
 مهم است که طرح داستان پيچيدگي نداشته 
باش��د؛ يك تم و ي��ك موضوع. چ��ون ذهن 
خردسال گنجايش فهم همزمان دو موضوع 
را ندارد. تعداد ش��خصيت هاي قصه هم بايد 
کم باشد.  شخصيت هاي متعدد ذهن او را گيج 
مي کند. براي قصه س��راغ حيوانات و اشيايي 
برويم که خردس��ال، ما به ازاي آن را دور و بر 
خود مي بيند، چراکه براي فهم قصه بايد تجربه 
قبلي داشته باشد، در غير اين صورت نمي تواند 

تصويرسازي ذهني کند. 
ب�ا اين حس�اب نمي ت�وان خيلي از 
حيوانات و جانوران را براي كودكان 
شهرنش�ين اس�تفاده ك�رد؛ مانند 

هزارپا. 
جانوراني مانند هزارپا را اطراف خود نديده اند 
اما در کارتون ها تماشا کرده اند که اين خودش 
نوعي تجربه محسوب مي شود. هرچند بهتر 
است براي خلق شخصيت از طبيعت اطراف او 
استفاده کنيم تا بهتر برايش قابل لمس باشد. 
براي محتوا چه چارچوب هايي وجود 
دارد؟ چون آنچه او امروز و در اولين 
برخوردهاي خ�ود با دني�ا دريافت 
مي كند، تأثير زيادي در ساخته شدن 

شخصيتش دارد. 
يك بخش محتوا، مطالب آموزش��ي اس��ت 

که البت��ه خيلي ظري��ف مطرح مي ش��ود، 
چراک��ه گفتن مس��تقيم براي خردس��الان 
مانند سم اس��ت. هدف از محتواي آموزشي 
آگاهي بخشي به خردسال و رشد مهارت هاي 
فردي و اجتماعي اوس��ت. کج��ا از خودش 
مراقبت کند، کجا فرار کند و کجا دفاع کند. 
در برخي قصه ها هم باز به شكل غيرمستقيم 
مسائل اخلاقي آموزش داده مي شود؛ مهرباني، 
دوستي، کمك به ديگران و... . در اين محتوا 
سعي بر اين است که کودك انواع عواطف خود 
را بشناسد و بتواند به نحو صحيح ابراز و آنها 
را مديريت کند، با ياد گرفتن اين مهارت هاي 
اجتماعي کم کم مي تواند در آينده گره هاي 
به وجود آم��ده بين خودش و همس��الان را 
مديريت کند. ارتب��اط بهتري ب��ا اطرافيان 
بگيرد و جهان صلح آميزي در قلب و وجودش 

پرورش پيدا مي کند. 
نكت�ه اي گفتي�د درب�اره نوش�تن 
از دنيايي ك�ه ك�ودك آن را تجربه 
مي كند و اين تجربه از طريق تماشاي 
انيميش�ن هم اتفاق مي افتد. امروز 
در دنيايي هستيم كه انواع و اقسام 
انيميشن ها با شگفتي هاي فراوان در 
دسترس بچه هاست. آنقدر خوش آب 
و رنگ كه ممكن است جذابيت كتاب 
را برايشان كم كند. نويسنده هاي اين 

قشر به اين نكته توجه مي كنند؟ 
بله از دغدغه هاي ما نويسنده هاس��ت. ما بايد 
به عنوان نويسنده شناخت خوب و کاملي از 
ابزارها و محتواهايي داشته باشيم که در اختيار 
بچه هاست. اگر از انيميشن هاي روز، بازي ها و... 
مطلع نباشيم با محتواهايي که براي کودکان 
توليد مي ش��ود، نمي توانيم اثري توليد کنيم 
که يك گام جلوتر و برای بچه ها جذاب باشد. 
نكته مهم هم تبليغات در رسانه است که در 
آگهي های  تلويزيون نمی بينيم حرفي از کتاب 
کودك و ادبيات باشد تا بچه ها به اين سمت 
سوق پيدا کنند. از رسانه که بگذريم و بگوييم 
تلويزيون به عنوان مهم ترين رسانه در دسترس 
بچه ها هيچ مسئوليتي ندارد، به وظيفه والدين 
مي رسيم. والدين نبايد تمام مسئوليت تربيت 
را به رسانه يا مدرسه واگذار کنند. والد و مربي 
مي توانند محدوديت هايي براي بچه ها ايجاد 
کنند تا هيچ محتوايي زودتر از زماني که بايد 
به بچه نرسد. از سوي ديگر سراغ گزينه هاي 
جايگزين بروند، ليس��ت کتاب هاي خوب را 
اس��تخراج کنند و با هنر قصه گويي يا اجراي 
نمايشي قصه ها، محتوا را برايشان جذاب کنند. 
ما نويسنده ها هم بايد به دنبال شگفتي سازي 
برويم چون بچه ها عاش��ق شگفتي هستند و 
وقت تماشاي انيميشن مرتب تعجب مي کنند 
و واکنش نشان مي دهند و ما بايد اين شگفتي 
را در نوع خودش در بستر ادبيات و قصه ايجاد 

کنيم. 

گفت وگو2

در گفت وگوي »جوان« با نويسنده ادبيات كودك مطرح شد

کتاب کودک نباید از پویانمایی عقب بماند

م�ا باي�د ب�ه عن�وان نويس�نده 
شناخت خوب و كاملي از ابزارها 
و محتواهايي داش�ته باش�يم كه 
در اختي�ار بچه هاس�ت. اگ�ر از 
انيميش�ن هاي روز ، بازي ه�ا و... 
مطلع نباشيم با  محتواهايي كه براي 
كودكان توليد مي شود، نمي توانيم 
اث�ري تولي�د كنيم كه ي�ك گام 
جلوتر و برای بچه ها جذاب باشد

در حوزه فرهنگ اميدواري زيادي نداريم 
مگر اينكه روحيه اصولگراي�ي به مفهوم 
غيرسياسي، آرام آرام بيداري ايجاد كند 
و وزير فرهنگ و ارشاد درستي هم مستقر 
شود و حرف هاي ما را هم متوجه شود و اتاق 
فكري تش�كيل دهد تا از اي�ن انزوا خارج 
شويم. وزارت فرهنگ و ارشاد اسامي جزو 
وزارتخانه هاي منزوي است. تنوع موضوعي 
و كاري زيادي دارد، ولي اثربخشي كمي دارد

يك روز در جنوب تهران قرار بود از مدرسه اي 
بازديد كنيم كه كمي زود رسيدم. ديدم بچه ها 
در كوچه مش�غول فوتبال هستند و يكي از 
اهالي هم به آنها ناس�زا مي گفت. به عنوان 
رئيس سازمان نوسازي مدارس از ديدن اين 
صحنه خيلي ناراحت ش�دم. بچه ها دوست 
دارند بازي كنند. چرا مدرس�ه ها براي بازي 
فضا ندارند؟ در اين فكره�ا بودم كه 100متر 
جلوتر مدرسه اي ديدم كه سه زمين واليبال 
و دو زمين بسكتبال داشت و درحال آفتاب 
خوردن ب�ود و بچه هاي م�ردم هم در كوچه 
مشغول بازي بودند. معضل فرهنگي يعني اين


